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ارائه خدمات الکترونيکي در 

سايت جديد »صندوق ضمانت 
سرمايه گذاري صنايع کوچک«

سرمايه  ضمانت  »صندوق  وبسايت 
گذاري صنايع کوچک« وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، با توسعه سامانه هاي مورد نياز جهت 
الکترونيکي،  خدمات  صدور،  فرايند  انجام 
و  بارگذاري  ضمانت نامه  استعلام  و  ثبت نام 

راه اندازي شد.
ضمانت  صندوق  از  ايرنا  گزارش  به 
طراحي  در  کوچک،  صنايع  سرمايه گذاري 
است  تلاش شده  اين سايت  صفحات جديد 
تا ضمن حفظ و افزايش جذابيت هاي بصري، 
ضمانت  صدور  حوزه  در  صندوق  خدمات 
به  اعطاي تسهيلات  فرايند  نامه ها و تسهيل 
متقاضيان، در صدر مطالب و اولويت ها و در 
معرض ديد بازديدکنندگان قرار گيرد و ذيل 
هر مورد، توضيحات و راهنمايي هاي لازم ارائه 

شود.
 ir.sif در سايت جديد صندوق با نشاني
به سوالات متداولي که به طور معمول مطرح 
مي شود نيز پاسخ داده شده است. همچنين 
فرايند  انجام  جهت  نياز  مورد  سامانه هاي 
صدور، خدمات الکترونيکي، ثبت نام و استعلام 

ضمانت نامه نيز در دسترس قرار دارد.
به  و صفحات جداگانه  لينک  اختصاص 
مواردي  ديگر  از  استاني صندوق،  نمايندگان 
سازماني  ماموريت هاي  اقتضاي  به  که  است 
صندوق، در طراحي جديد سايت مورد توجه 
از  فهرستي  که،  به طوري  است،  گرفته  قرار 
در  صندوق  نمايندگان  دقيق  مشخصات 
استان ها و نحوه ارتباط با آن ها، در دسترس 

متقاضيان قرار داده شده است.
اين نمايندگان، سر شاخه هاي ارتباطي 
مي آيند  حساب  به  استان ها  در  صندوق 
شرکت  عامل  مديران  پيشنهاد  به  که 
و  مديران  ميان  از  استان،  هر  شهرک هاي 
استان  صنعتي  شهرک هاي  کارشناسان  يا 

انتخاب مي شوند.
و  نشريات  آرشيو  اخبار،  بندي  دسته 
تحقيقات و ايجاد گالري عکس و فيلم، از ديگر 
که  است  صندوق  جديد  سايت  قابليت هاي 
بهتر جويندگان،  امکان جستجو و دسترسي 
به مطالب مورد نياز را فراهم مي کند و باعث 
نوين  شيوه هاي  و  ابزارها  از  بيشتر  استفاده 
اطلاع رساني نظير اينفوگرافي، نماگرها، کليپ، 

تيزر، عکس و غيره مي شود.
تدابيري  همچنين  جديد  سايت  در 
اجتماعي  مسئوليت  شفافيت،  افزايش  براي 
لحاظ شده  و کارکنان  پاسخگويي مديران  و 
است که از جمله مي توان به امکان نظرسنجي 
پيام هاي  ارسال  صندوق،  خدمات  درباره 
کاري به مشتريان و نيز ارتباط مستقيم همه 
ضمانت  »صندوق  مديرعامل  با  متقاضيان 

سرمايه گذاري صنايع کوچک« اشاره کرد.
درگاه  ايجاد  راستاي  در  اقدامات  اين 
و  حضوري  غير  خدمات  حرفه اي،  ارتباطي 
متقاضيان  و  مردم  رضايتمندي  سطح  ارتقاء 

صورت گرفته است.

 اجراي خط جديد 
 انتقال آب چاه هاي 

مجتمع فولاد خراسان
داخلي  خط  بهسازي  اجرايي  عمليات 
خراسان  فولاد  مجتمع  هاي  چاه  آب  انتقال 
با هدف پيشگيري از هدررفت آب و افزايش 
راندمان و بازدهي خط يادشده به پايان رسيد.
به گفته »معاون طرح و توسعه ي مجتمع 
فولاد خراسان«، اين پروژه به منظور افزايش 
پايداري و آبدهي خط انتقال آب از چاه هاي 
مجتمع و نيز برطرف نمودن هدررفت ناشي 
از فرسودگي خط انتقال، با همکاري مشاور و 
همکاران معاونت بهره برداري توسط پيمانکار 

پروژه اجرا و مورد بهره برداري قرارگرفت.
اسحاقيان افزود: مسير اصلي تامين آب 
مجتمع از سدبار است، اما با توجه به اهميت 
و  آب  هدررفت  از  پيشگيري  و  صرفه جويي 
اين  اجراي  منابع آب،  پايداري  و  لزوم حفظ 
خط )که عمدتا به تامين مصارف آشاميدني 
و بهداشتي اختصاص دارد( نيز از اهميت ويژه 

اي برخوردار است.
امور  ارشد  کارشناس  روز،  نيک  رضا 
اجرايي  عمليات  کرد:  تشريح  نيز  مهندسي 
اجراي  به طول 8100 متر شامل  پروژه  اين 
کانال، تهيه، حمل و نصب لوله چدني به قطر 
تست،  اتصالات،  شيرآلات،  متر،  ميلي   500
اي  هزينه  که  بوده  ضدعفوني  شو،  و  شست 
بالغ بر 145ميليارد ريال در برداشته که البته 
با قيمت هاي سال جاري ارزش اين پروژه بالغ 

بر 400 ميليارد ريال است.
به گفته ي مدير »پشتيباني فني، انرژي 
در  شرکت  اين  خراسان،  فولاد  سيالات«  و 
بهينه  آب،  منابع  مجدد  مهندسي  ي  حوزه 
سازي خطوط وتاسيسات آبرساني، جايگزيني 
و اصلاح خطوط فرسوده انتقال آب و شبکه 
افزايش کمي و کيفي  به منظور  توزيع  هاي 
و کاهش هدر رفت آب اقدامات موثري انجام 

شده است.
رضا قرباني اجراي اين خط چدني را به 
دليل فرسودگي ناشي از عمر بالاي خط انتقال 
کربن استيل پيشين دانست و افزود: هدف ما 
جلوگيري از هدررفت آب و افزايش بهره وري 
منابع آبي شرق مجتمع بوده و وظيفه انتقال 
آب از چاه هاي شرق مجتمع به مخازن داخل 
سايت براي تامين آب شرب سالم و بهداشتي 
براي مصرف کارکنان به عهده اين خط انتقال 

خواهد بود.
مهدي توکلي راد، رئيس آبرساني فولاد 
خراسان نيز گفت: خط انتقال مذکور از چاه 
هاي شرق فولاد خراسان به مخازن 5000*2 
فولاد  سايت  شرق  شمال  مکعبي  متر  هزار 
خراسان، با اختلاف ارتفاع 80 متر در آذر ماه 

1400 به بهره برداري رسيده است.

افزايش 41درصدي ارزش 
تجارت ايران و روسيه در 

9ماهه ابتدايي امسال
ايران و  سخنگوي گمرک گفت: تجارت 
روسيه در 9 ماه امسال از سه و نيم ميليون 
تن و ارزش يک ميليارد و 656 ميليون دلار 
قبل  سال  مشابه  مدت  به  نسبت  و  گذشت 
12درصد وزني و 41درصد در ارزش، افزايش 

داشته است.
سيد روح اله لطيفي، سخنگوي گمرک در 
آستانه سفر رييس جمهور کشورمان به روسيه، 
در تشريح روابط تجاري تهران با مسکو اظهار 
همسايگان  از  يکي  روسيه  فدراسيون  داشت: 
مهم کشورمان است که توسعه روابط تجاري 
و اقتصادي و سياسي براي دو کشور اهميت 
به سزايي دارد از همين رو در سال هاي اخير 
با افزايش روابط سياسي، شاهد افزايش تجارت 

نيز بين طرفين بوديم.
وي افزود: از تجارت سه ميليون و 558 
هزار و 491 تني کشورمان با روسيه به ارزش 
يک ميليارد و 656 ميليون و997 هزار و 322 
دلار تا پايان آذرماه، 838 هزار و 602 تن کالا 
به ارزش 432 ميليون و 877 هزار و 392 دلار، 
سهم صادرات از ايران به روسيه و دو ميليون و 
729 هزار و 889 تن کالا به ارزش يک ميليارد 
و 224 ميليون و 119 هزار و 930 دلار نيز 

سهم واردات از روسيه بوده است.
در  تغييرات  ميزان  خصوص  در  لطيفي 
تجارت ايران با روسيه گفت: آمارهاي تجارت 
9 ماهه در سال 1400، 11 درصد رشد وزني 
وارداتي  کالاهاي  ارزش  رشد  درصد   45 و 
و 29  وزن  در  و رشد 15 درصدي  روسيه  از 
درصدي در ارزش کالاهاي صادراتي ايران به 

روسيه را نشان مي دهد.
وي افزود: در 9 ماهه امسال نسبت به 9 
ماهه سال 98 )دو سال قبل( هم رشد 32 و 
و 51و  واردات  ارزش  و  وزن  در  41 درصدي 
57 درصدي در وزن و ارزش صادرات را نشان 
مي دهد.لطيفي گفت: از واردات دو ميليون و 
و 417  ميليون  دو  روسيه  از  تني  هزار   730
ميليون  ارزش 967  به  کالا  تن  و 116  هزار 
دامي،  محصولات  دلار   583 و  هزار   381 و 
غذايي، نهاده هاي دامي، محصولات کشاورزي 
بوده که 88 درصد وزن و 79  و مواد غذايي 
به خود  را  از روسيه  واردات کشورمان  درصد 

اختصاص داده است

هيئت تجاري بخش خصوصي 
به عراق مي رود

هيئت تجاري اتاق ايران با هدف تحقق 
حوزه هاي  در  کشور  دو  نزديک تر  همکاري 
بازرگاني، صنايع، معادن و کشاورزي فردا در 

سفري سه روزه عازم عراق مي شود.
هيئت  ايران،  بازرگاني  اتاق  گزارش  به 
رياست  به  ايران  بازرگاني  اتاق  تجاري 
با 40  همراه  اتاق  رئيس  شافعي  غلامحسين 
دعوت  به  بنا  خصوصي  بخش  فعالان  از  نفر 
اتاق هاي  اتحاديه  رئيس  الزهيري  عبدالرزاق 
بازرگاني عراق فردا يکشنبه 26 دي به عراق 
سفر مي کند، اين هيئت که متشکل از رؤساي 
اتاق هاي هم مرز با عراق، رؤساي کميسيون هاي 
شرکت هاي  مديران  و  ايران  اتاق  تخصصي 
تا 29  از 26  اقتصادي بخش خصوصي است 
دي ماه در شهرهاي بغداد، کربلا و نجف حضور 
خواهد داشت.بر اساس اين گزارش، رئيس اتاق 
ايران در جريان اين سفر قرار است با برخي وزرا 
و مسئولان دولت عراق از جمله وزراي تجارت و 
حمل ونقل و همين طور فعالان بخش خصوصي 
از جمله رئيس سازمان سرمايه گذاري، رئيس 
صنايع  اتحاديه  رئيس  بازرگاني،  اتحاديه هاي 
کند. ديدار  عراق  کشاورزان  اتحاديه  رئيس  و 

همچنين همزمان با حضور هيئت تجاري ايران 
در عراق قرار است همايش فرصت هاي تجاري 
ايران و عراق در اتحاديه اتاق هاي بازرگاني اين 
کشور در بغداد برگزار و ديدارهاي رو در روي 

فعالان اقتصادي دو کشور نيز انجام شود.

 ثبات قيمت ها 
در بازار آهن و فولاد

رئيس اتحاديه فروشندگان آهن و فولاد 
تهران گفت: تقريبا طي 2 ماه گذشته قيمت ها 
در بازار افزايش نيافته اند و بعضا شاهد کاهش 
قيمت هم بوده ايم.حميدرضا رستگار در مورد 
وضعيت بازار آهن و فولاد، اظهار کرد: وضعيت 
بازار آهن و فولاد معمولاً در اين فصل از سال با 
باقي فصول که ساخت و ساز بيشتر است، فرق 
مي کند. مشترياني که براي خريد به بازار مي 
آيند معمولاً مصرف زيادي براي آهن و فولاد 
ندارند زيرا يا در انتهاي ساخت و ساز قرار دارند 
و يا به دليل وضعيت آب و هوا کار را کند پيش 
بازار  مي برند. بر همين اساس در فصل سرما 
آهن و فولاد با رکود نسبي مواجه است.رئيس 
اتحاديه فروشندگان آهن و فولاد تهران افزود: 
با توجه به گران شدن هزينه  از سويي ديگر 
تمام شده ساخت و ساز، در اين شرايط بازار 
ساخت و ساز رونق چنداني ندارد.وي در مورد 
وضعيت گراني ها، گفت: سال گذشته و اوايل 
امسال مصالح مختلفي همچون سيمان و فولاد 
با گراني نسبي مواجه شدند و پس از آن گراني 
متوقف شد. تقريباً طي 2 ماه گذشته قيمت ها 
در بازار افزايش نيافته اند و بعضاً شاهد کاهش 
قيمت هم بوده ايم چراکه توليد آهن و فولاد 
به  توجه  با  و  است  داخلي  مصرف  بر  مازاد 
کاهش صادرات در ماه هاي گذشته، بازار يک 
روال عادي دارد و به دليل رقابت هايي که در 
بازار وجود دارد، قيمت ها بعضاً نزولي نيز شده 
اند.رستگار با بيان اينکه بازار آهن و فولاد بدون 
نوسان است، تصريح کرد: قيمت آهن و فولاد 
نسبت به کالاهاي ديگر گراني نداشته اند هر 
چند نسبت به پارسال افزايش قيمت داشته ايم 
اما بازار تقريباً بدون نوسان است؛ به عنوان مثال 
قيمت ميلگرد مدتهاست بين 14 تا 15 هزار 

تومان بوده و افزايشي نداشته است.

اخبار اخبار

وزير جهادکشاورزي گفت: براي دستيابي به داده ها و اطلاعات 
توليد در بخش کشاورزي تا سال آينده رصدخانه کشاورزي را راه اندازي 

خواهيم کرد.
سيد جواد ساداتي نژاد در نشست انديشکده آب و محيط زيست 
اساتيد  از  جمعي  حضور  با  که  پيشرفت  ايراني  اسلامي  الگوي  مرکز 
و  اقليمي  نظر  از  ما  کرد: شرايط کشور  اظهار  برگزار شد،  دانشگاهي 
منابع آب و خاک با وجود محدوديت هاي ناشي از تغييرات اقليم نسبت 
به منطقه و کشورهاي همسايه شرايط بهتري است و ظرفيت هاي بي 
نظيري داريم که در مقايسه با ساير کشورها مي توانيم علاوه بر تامين 
غذاي کشور خودمان نقشي هم در تامين غذاي همسايگانمان داشته 

باشيم.
وي ادامه داد: امروزه امنيت غذايي در قانون اساسي کشورها وجود 
دارد و نسبت به وضعيت گذشته خود ارتقا پيدا کرده و به اقتدار غذايي 
رسيده است. بنابراين کشورها به غذا به عنوان ابزار قدرت و امنيت نگاه 

مي کنند. امروزه غذا از اسلحه جايگاه بالاتري دارد.
وزير جهادکشاورزي اضافه کرد:باتوجه به ظرفيت ها کشور ما بايد 
در حوزه اقتدار غذايي در جنوب غرب آسيا و خاورميانه کرسي اول را 

داشته باشد.
وي با اشاره به اينکه در وزارت جهادکشاورزي مسائلي را اولويت 
کاري خود قرارداده ايم و در جهت رفع آن تلاش مي کنيم، گفت: يکي 
از اولويت هاي اجراي الگوي کشت است. اين موضوع از قانون برنامه دوم 
هميشه عنوان شده، در برنامه ششم هم گفته شده و در برنامه هفتم هم 
خواهد بود. طبيعتا الگوي کشت ضرورت زيادي در بهره وري آب وخاک 
دارد. بايد مشخص کنيم چرا اجرايي نمي شود. اميدواريم در اين دولت 

بتوانيم در مسير اجرايي شدن الگوي کشت قدم هاي موثري برداريم.
به  الگوي کشت  براي اجرايي شدن  ادامه گفت:  نژاد در  ساداتي 
دو ابزار نياز داريم. ابزار اول قيمت است. قيمت تضميني در اين زمينه 
نقش مهمي دارد. براي اينکه کشاورز را تشويق به کاشت محصولي کنيم 
بايد ابزار قيمت را در اختيار داشته باشيم. ابزار قيمت تا کنون دراختيار 
وزارت جهادکشاورزي نبود و شوراي اقتصاد آن را تعيين مي کرد. اما قبل 
از آمدن به وزاتخانه در مجلس با تشکيل شوراي قيمت گذاري و اتخاذ 
سياست هاي حمايتي محصولات اساسي کشاورزي اين وظيفه از شوراي 

اقتصاد به اين شوراي تخصصي محول شد.

وي در ادامه گفت: ابزار ديگر اين است که بايد به سمت کشاورزي 
قراردادي حرکت کنيم. با کشاورزي قراردادي الگوي کشت تضمين مي 
قراردادي  کشاورزي  ترويج  وزارتخانه  در  ما  اولويت هاي  از  يکي  شود. 
است. به طور ميانگين بيش از  40 درصد محصولات کشاورزي در دنيا 
قراردادي توليد مي شود در حالي که اين عدد در ايران به يک درصد 

مي رسد.
وزير جهادکشاورزي با بيان اينکه در سال زراعي جاري کشاورزي 
قراردادي را از محصول گندم شروع کرده ايم، گفت: هميشه اين سوال را 
مي پرسيديم که چرا کشاورز بايد با هرسختي )مشکلاتي در تامين کود، 
سم و آفت زدگي و...( گندم بکارد و در نهايت محصول از آن خريداري 
شود؟در اين راستا به شرکت بازرگاني دولتي اعلام کرديم که با کشاورز 
قرارداد ببندد، آن را بيمه کند، کود و سم مورد نيازش را تامين کند و 
در آخر به هنگام خريد محصول با او تسويه کند. خوشبختانه درحال 
حاضر بيش از 250 هزارهکتار از اراضي کشاورزي گندم تحت اين طرح 
قرار گرفته است. اميدواريم سال آيند 2ميليون هکتار از اراضي کشاورزي 

تحت پوشش کشاورزي قراردادي قرار گيرد.
وي ضمن اشاره به اينکه اميدواريم بذري در زمين نرود مگر اينکه 
مشتري آن مشخص باشد، از اجراي کشت قراردادي در برنج شمال براي 

فصل آينده هم خبر داد.
ساداتي نژاد اولويت ديگر وزارت جهاد کشاورزي را سند دار کردن 
اراضي کشاورزي عنوان کرد و گفت: 4درصد زمين هاي کشاورزي ما 
سند دارد. بايد موضوع سند دار کردن اراضي کشاورزي را يکبار براي 

هميشه حل کنيم.

وي در بخش ديگري از صحبت هايش عنوان کرد: مديريت واحد 
توليد و تجارت محصولات کشاورزي از ديگر اولويت هاي وزارت جهاد 
کشاورزي بود. با روي کار آمدن دولت سيزدهم، فرماندهي زنجيره از 
مزرعه تا سفره به وزارت جهاد سپرده شد. يعني عليرغم فروچاله توليدي 
که با آن مواجه بوديم ولي با فرماندهي واحد توانستيم توليد را به خوبي 

مديريت کنيم.
وزارت  ديگر  اولويت  گفت:  ادامه  در  جهادکشاورزي  وزير 
جهادکشاورزي دستيابي به داده و اطلاعات است. برآورد توليد داريم ولي 
آمار دقيقي در دست نداريم. بايد دقيقا مشخص شود که چه محصولاتي 
به چه ميزاني و در کدام مناطق توليد مي شوند. براي حل اين موضوع 
نيز تا سال آيند رصدخانه کشاورزي ايران را راه اندازي خواهيم کرد تا 

همه مسئولان و محققان بتوانند از وضعيت توليد در کشور آگاه شوند.
لزوم توجه به ديپلماسي غذايي

وي همچنين به ديپلماسي غذايي نيز اشاره کرد و افزود: درحال 
بازار صادرات محصولات کشاورزي در منطقه 2  از  ايران  حاضر سهم 

درصد است. قطعا بايد تجارت کشاورزي ما رشد کند.
صنايع تبديلي بخش کشاورزي دچار ضعف هستند

اولويت هاي  از  را  کشاورزي  بخش  در  سرمايه گذاري  ساداتي نژاد 
 )GDP( ديگر وزارتخانه متبوعش دانست و گفت: سهم کشاورزي در
11.7درصد است.  بالاترين سرمايه گذاري در بخش کشاورزي 4 درصد 
است. اين يعني حق کشاورزي به درستي داده نشده و سرمايه گذاران 
متاسفانه  کنند.  سرمايه گذاري  کشاورزي  بخش  در  که  ندارند  انگيزه 
صنايع تبديلي در اين بخش دچار ضعف شده است. براي اين موضوع هم 

برنامه هايي در دستور کار داريم.
از  کشاورزي  بخش  کردن  دانش بنيان  اينکه  بيان  با  ساداتي نژاد 
سازمان  کشاورزي  بخش  در  گفت:  است،  ما  کاري  اولويت هاي  ديگر 
تات)تحقيقات، آموزش و ترويج کشاورزي( را داريم. دانشگاه هاي ما در 
حوزه علمي سرآمد هستند و سازمان تات بايد از ظرفيت علمي دانشگاه 

ها استفاده و آن را بومي کند.
وزيرجهاد کشاورزي در پايان گفت: بزرگترين سرمايه ما آب و خاک 
است. اگر از آن مواظبت نکنيم در آينده چيزي نخواهيم داشت. امسال 
در آبخيزداري دچار ضعف هستيم ولي تلاش کرديم سال آينده به هر 

صورتي که شده اعتبارات لازم رادر اين حوزه به دست بياوريم.

رونق ترانزيت ريلي با حمل برنامه اي کالا امکان پذير است و در 
اين حوزه شرکت راه آهن مي تواند بدون صرف هزينه، به ارزآوري کشور 

کمک کند.
موقعيت جغرافيايي ايران از جمله ثروت هاي خدادادي است که 

هنوز مورد استفاده چنداني قرار نگرفته است.
ترانزيت کالاهاي بين المللي از طريق خاک ايران از جمله فرصت 
هايي است که مي تواند اين ظرفيت عظيم را فعال کند؛ ايران با واقع 
شدن در منطقه خاورميانه، توانايي تبديل شدن به مرکز عبور کريدورهاي 
جهاني ترانزيتي در مسير شمال-جنوب و شرق-غرب را دارد، اين فرصت 
علاوه بر آورده هاي سرشار ارزي، موقعيت راهبردي و جايگاه به مراتب 

بالاتري را براي ايران در سطح بين المللي ايجاد مي کند.
گره خوردن منافع کشورهاي مختلف و قدرت هاي بزرگ اقتصادي 
با منافع ايران، خنثي کننده تحريم هاي يک جانبه بوده و درآمد آن 
مي توان جبران کننده بخش اعظمي از درآمدهاي از دست رفته نفتي 

کشور باشد.
در حال حاضر تجارت جهاني مبتني بر جريان کالا و اعتبار است و 
هر کشوري که بتواند بر اين دو جريان سيطره داشته باشد، عملا توانسته 
است کشورهاي ديگر را به خود وابسته کرده و اراده خويش را به ديگر 

کشورها در ابعاد گوناگون تحميل کند.
اغلب تحريم هاي ظالمانه وضع شده توسط آمريکا بر عليه ايران 
اسلامي نيز ناشي از تسلط آمريکا بر سازو کارهاي جابه جايي اعتبار 
بين المللي است و از همين رهگذر اين کشور سعي کرده است تا ديگر 

کشورها را براي اجراي راده و خواسته خود، وادار به تمکين کند. 
تسلط بر جريان عبور کالا نيز مي تواند به همين منوال، دست برتر 

سياسي را براي کشور ميزبان عبور کالا به ارمغان بياورد.
هر چند لازمه در اختيار داشتن چنين فرصتي، وجود موقعيت 
جغرافيايي مناسب اين منظور است که بسياري از کشور ها از اين 
راه  قرار گرفتن در چهار  با  ايران اسلامي  اما  اند،  بهره  موقعيت بي 
اين  از  و  ايفا مي کند  را  قاره  بين سه  کننده  نقش متصل  جهاني، 
حيث مي تواند با گسترش و توسعه عبور کالاهاي بين المللي، دست 

برتر ديپلماسي را پيدا کند. 
با وجود ظرفيت جابه جايي بيش از 300 ميليون تن بار در سال 
از طريق خاک ايران، کشور ما هنوز نتوانسته از اين ظرفيت بهره مندي 
کافي را داشته باشد به طوري که طبق آمارهاي منتشر شده، بيشترين 
حجم ترانزيت کالا از ايران در سال هاي گذشته از مرز 13 ميليون تن 

تجاوز نکرده است. 
آمار حجم ترانزيت خالص خارجي عبوري از خاک ايران در سال 
هاي 95، 96، 97، 98 و 99 به ترتيب 8.4، 12.9، 9.7، 7.1 و 5 ميليون 
تن اعلام شده است که نشان دهنده اختلاف فاحش عملکرد ترانزيتي 
کشور نسبت به ظرفيت هاي موجود و فرصت هاي جغرافيايي خدادادي 

است. 
فارغ از مسائلي که در حوزه ديپلماسي بين المللي بر کاهش حجم 
ترانزيت از خاک ايران و اساسا پايين بودن آمار ترانزيت از ايران وجود 
دارد، بخش عمده اي از اين پايين بودن عملکرد ترانزيتي مربوط به 
نامناسب بودن عملکرد در حوزه حمل و نقل بار در کشور، خصوصا در 
زمينه حمل بار ريلي است زيرا حمل بار ريلي به واسطه ذات جابه جايي 
عمده توسط ريل، متناسب ترين شيوه حمل و نقل براي عبور جريان 

هاي عظيم ترانزيتي از يک کشور به شمار مي رود. 
بهره وري شبکه حمل و نقل ريلي در ايران پايين است و اين شبکه 
حمل و نقلي نتوانسته است پاسخگوي نياز و تقاضاي داخلي براي حمل 
بار هاي ريل پسند باشد، چه برسد آنکه بتواند انبوه بار مورد تقاضاي 

ترانزيتي را جابه جا کند.
در همين رابطه محمدجواد شاهجويي در گفت و گو با خبرگزاري 
فارس مدعي شد: عملکرد حمل ريلي در داخل کشور وضعيت مناسبي 
ندارد، اين موضوع مربوط به کمبود زيرساخت هاي ريلي و يا کمبود 
ناوگان ريلي نبوده و ريشه اصلي آن در بهره برداري نامناسب، سنتي و 

غير بهره ور از شبکه موجود است. 
وي تاکيد کرد: بدون شک تا زماني که مدل بهره برداري از شبکه 
حمل و نقل ريلي به روز نشود و آمار عملکردي محورهاي ريلي و ادوات 
ريلي به اندازه ميانگين کشورهاي جهان افزايش پيدا نکند، نمي توانيم 

انتظار داشته باشيم که ترانزيت کالاي بين المللي از طريق شبکه حمل 
و نقل ريلي کشور ميسر شود. 

وي افزود: هم اکنون سرعت سير بازرگاني در شبکه حمل و نقل 
ريلي کشور حدود 5.5 کيلومتر در ساعت است. به بيان ديگر، شبکه 
حمل و نقل ريلي کشور در طول يک روز تنها قادر خواهد بود 132 
کيلومتر حمل بار انجام دهد و براي جابه جايي بار بين المللي که اغلب 
سير بالاي 1500 کيلومتر در خاک ايران را تجربه مي کنند، اين ميزان 
از سرعت يعني بالغ بر 11 روز معطلي در خاک ايران؛ بدون ترديد با اين 
نوع بهره برداري از شبکه راه آهن، نمي توانيم انتظار توفيق در حمل بار 

ترانزيتي ريلي را داشته باشيم.
آنچه  نتيجه  در  کرد:  تاکيد  نقل  و  اقتصاد حمل  کارشناس  اين 
ملاحظه مي شود اين است که رکورد جابه جايي بار ترانزيتي از طريق 
راه آهن در کشور نهايتا به عدد 1.6 ميليون تن محدود شده است و در 
سالهايي گذشته همين رقم نيز کاهش چشمگيري را تجربه کرده و به 

کمتر از 0.6 ميليون تن تنزل داشته است. 
شاهجويي افزود: بنابراين، مهمترين راه حل براي افزايش جابه جايي 
بارهاي ترانزيتي از طريق شبکه ريلي کشور، بهبود در رژيم بهره برداري 
از شبکه حمل و نقل ريلي است که ميتواند در ميان مدت با اصلاح 
رويه هاي راه آهن و در بلندمدت با اصلاح ساختار آن صورت پذيرد.  
شاهجويي تاکيد کرد: با اين وجود اما کوتاه مدت ترين راهکاري که مي 
تواند بدون هزينه براي کشور و شرکت راه آهن، موجب افزايش ترانزيت 
از طريق ريل و افزايش ارزآوري کشور در شرايط تحريمي فعلي شود، 
ايجاد قطارهاي باري برنامه اي براي مسيرهاي ترانزيتي است. براي مثال 
راه آهن بايد يک قطار باري برنامه اي که مشابه با سير مسافري زمان 
بندي دقيق حرکت از مبدا و رسيدن به مقصد داشته باشد، در مسير 
يکي از کريدورهاي ترانزيتي-براي مثال شمال جنوب- به صورت هفتگي 
برقرار سازد و خود را به رعايت دقيق برنامه زماني آن ملزم کند، به اين 
واسطه به سرعت شاهد جذب بار، افزايش عملکرد ترانزيتي شبکه ريلي 
و بهبود بهره برداري از محورهاي ريلي خواهيم بود و اين مدل امکان 
توسعه بيشتر، متناسب با تقاضاهاي جديد ايجاد شده را خواهد داشت. 

رئيس اتاق ايران ضمن انتقاد از نحوه تدوين بودجه 1401 و بي 
اعتنايي به بخش خصوصي، گفت: بار اصلي درآمدهدي مالياتي سال 

1401 روي دوش مردم و بخش خصوصي است.
غلامحسين شافعي در جلسه هيأت نمايندگان اتاق بازرگاني ايران 
با اشاره به لايحه بودجه سال 1401، اظهار کرد: افزايش حساسيت ها 
نسبت به بودجه همواره داراي واکنش است و بخش هاي مختلف جامعه 
نسبت به آن حساس هستند زيرا سند بودجه صرفاً يک سند حسابداري 
نيست بلکه بازتابي از ارتباط درآمدها و هزينه هاي دولت و آينه اي از 

تعامل دولت با ملت را به نمايش مي گذارد.
هيچ مشورتي از بخش خصوصي براي تدوين بودجه گرفته نشد

رئيس اتاق بازرگاني ايران افزود: بخش خصوصي شايد براي اولين 
بار به کلي در تدوين بودجه 1401 غايب بوده است. بر خلاف سالهاي 
قبل که بخش خصوصي توسط ستاد بودجه دعوت مي شد اما امسال هيچ 
دعوتي صورت نگرفت. جالب تر اينکه در نحوه نگارش بودجه حتي يک بار 

هم عبارت بخش خصوصي در بودجه نيامده است.
وي ادامه داد: در سالهاي قبل عبارت مشارکت عمومي_خصوصي 
در لايحه استفاده مي شد اما امسال از عبارت بخش غيردولتي استفاده 
شده است که يک بار معنايي و حقوقي دارد که جايگزين عبارت بخش 

خصوصي شده است.
شافعي با اشاره به وجه تأمين ساختار درآمدها در بودجه که به 
ماليات مربوط مي شود، گفت: ماليات بر شرکت هاي غيردولتي رشد 140 
درصدي داشته و به رقم 12.1 هزار ميليارد تومان رسيده است اما در 
مقابل براي شرکت هاي دولتي که بودجه عظيمي هم صرفشان مي شد 
فقط 83 درصد افزايش ديده اند که حدود 7.5 هزار ميليارد دلار مي شود.
وي افزود: همچنين در لايحه رشد 70 درصدي براي ماليات بر 
ارزش افزوده ديده اند که نشان مي دهد بار اصلي درآمدهاي مالياتي در 

سال 1401 بر دوش مردم و بخش خصوصي گذاشته شده است. در کنار 
اين افزايش، فشار بر بخش خصوصي در ديگر بخش هاي بودجه سياست 
با حذف معافيت مالياتي ديده شده است. حذف يکباره معافيت ها در 
قوانين بالادستي مانند معافيت مالياتي صادرات يا ماشين آلاتي که در 
داخل توليد نمي شوند باعث تغيير گسترده برنامه ريزي ها در واحدهاي 

توليدي و کاهش پيش بيني پذيري اقتصاد مي شود.
رئيس اتاق بازرگاني ايران گفت: بايد توجه داشت که رشد ريسک 
سرمايه گذاري تأمين مالي را براي فعالان اقتصادي و بازرگانان افزايش 
مي دهد. بنابراين همچنان اين سوال مطرح است که آيا از طريق بودجه 
مي توان تعهدات بلندمدت دولت را ناديده گرفت؟ با روش فعلي چه 

اطميناني مي توان به ديگر قول هاي دولت داشت؟
استقراض از صندوق توسعه ملي، منجر به اتلاف منابع مي شود

وي به درآمدهاي نفت و گاز اشاره کرد و گفت: با افزايش نرخ ارز به 
23 هزار تومان رديف قابل توجهي براي درآمدهاي نفتي در نظر گرفته 
شده اما دولت هنوز منابع واريزي به صندوق توسعه ملي را استقراض 
مي کند، در حاليکه اين منابع بايد صرف سرمايه گذاري توسط بخش 
خصوصي مي شد. اگر دولت مي خواهد از طريق اين منابع براي خود 

سرمايه گذاري کند قطعاً اين منابع دچار اتلاف مي شود.
شافعي تاکيد کرد: هماهنگ سازي سياست ها موضوع ديگر است 
که بلاي جان هميشگي اقتصاد ايران است. به گونه اي که اگرچه اذعان 
داريم حذف ارز ترجيحي درست است اما بايد سياست ها در مورد اين 

جراحي بزرگ هماهنگ باشند.
وي گفت: مجلس معافيت مالياتي ماشين آلاتي که در داخل توليد 
نمي شوند را کلًا حذف کرد در حاليکه نرخ رشد سرمايه گذاري در چند 
سال گذشته منفي بوده است و اين مساله شرايط را بدتر مي کند. اتاق 

بازرگاني نظر خود را ارائه کرد اما اثرگذاري صفر بود.

شافعي يادآو شد: تصميم گيري هاي پراکنده به بخش توليد در 
کشور ضربه مي زند که رکود تورمي نتيجه آن خواهد بود.

وي به توسعه روابط اقتصادي با همسايگان اشاره کرد و گفت: يکي 
از مسائل در دستورکار همسايه ها رفع معضلات سياسي براي توسعه 
اقتصادشان است؛ به عنوان نمونه رئيس جمهور ترکيه در فوريه اعلام 
کرد که براي مشکل تجاري بين دو کشور به عربستان مي رود. اخيراً 
وليعهد امارات سفري به ترکيه داشت که نشانه تمايل اين کشور براي 
بهبود روابط اقتصادي براي دو کشور بود. از اين نظر تمام اختلافات کنار 
رفت. ارمنستان در يک اقدام مشابه اين موارد، علي رغم جنگي که با 
آذربايجان داشت ممنوعيت واردات کالا از ترکيه را لغو کرد که به مسائل 

اقتصادي لطمه اي وارد نشود.
رئيس اتاق بازرگاني تصريح کرد: کشورهاي منطقه با اولويت بخشي 
براي حل معضلات اقتصادي در حال کمرنگ کردن منازعات سياسي 
سياست  براي  ارزشمندي  آموزه  بايد  موضوع  اين  هستند.  خود  بين 
گذاران کشور باشد. همه اطرافيان ايران به اين اعتقاد دارند که سياست 

در خدمت اقتصاد است نه اقتصاد در خدمت سياست.
وي به تحولات اقتصادي اطرافيان ايران از حيث حجم انبوه موافقت 
امارات  افزود:  و  کرد  اشاره  دوجانبه  روابط  توسعه  و  تجاري  نامه هاي 
سردمدار موافقت نامه هاي اقتصادي است که از جمله آنها بايد به توافق 
براي تجارت آزاد با گرجستان، توافق براي ايجاد تجارت آزاد با اوراسيا 
و مذاکره براي موافقت نامه جامع اقتصادي از سوي امارات با 8 کشور 
اشاره کرد. همچنين پيشبرد تجارت آزاد با خيل عظيمي از کشورها در 
دستور کار هند قرار دارد. تجارت آزاد با کشورهاي خليج فارس و آغاز 
گفتگوي دو طرفه با بريتانيا، استراليا و آمريکا را در در دستور کار دارد. 
ترکيه نيز کوشش هاي فراواني براي نفوذ در کشورهاي پيراموني و افريقا 

صورت داده است.

مدير سيستم ها و روش هاي گهرزمين اظهار داشت: به منظور 
نيل به سازماني متعالي لازم است کليه بخش هاي سازمان رويکردي 

فرآيندگرا و سرآمدمحور داشته باشند.
مهندس محمدنعيم زيدآبادي با اشاره به اهداف مديريت سيستم ها 
و روش ها گفت: اين مديريت در راستاي ارتقا و افزايش سطح بهره وري 
و تعالي سازماني در حوزه مديريت فرآيندها، ارزيابي عملکرد و سرآمدي 
واحدهاي کاري، نظام پيشنهادها، روش هاي حل مساله، مديريت دانش، 
استانداردسازي رويه ها، تشکيلات و برنامه ريزي نيروي انساني در حال 
فعاليت است.وي اضافه کرد: در حوزه فرايندها و دستورالعمل ها؛ به 
منظور حرکت به سمت فرايند محوري، اقدام به شناسايي، مستندسازي، 
افزايش سطح بلوغ فرآيندها با توجه به استراتژي و اهداف شرکت صورت 
گرفته است. در حوزه ارزيابي عملکرد؛ ارزيابي سرآمدي واحدهاي کاري 

براساس شاخص هاي مشخص شده در فرآيندهاي هر واحد و معيارها 
و زير معيارهاي مدل هاي تعالي صورت مي پذيرد که نتيجه آن، ارائه 
راهکارهايي جهت بهبود روش ها و سرآمدي واحدهاي کاري سازمان 
خواهد بود. همچنين حوزه تشکيلات به عنوان متولي بازآرايي سازمان، 
با استفاده از مدل هاي روز معماري سازماني نسبت به طراحي شرکت 
در جهت جلوگيري از موازي کاري و اتلاف منابع و نيروها و به منظور 
افزايش قابليت انعطاف در کسب مزيت هاي رقابتي و افزايش پاسخگويي 

به تحولات محيط اقدام نموده است.
وي در خصوص پياده سازي نظام هاي بهبود مشارکتي بيان کرد: 
جهت بهره گيري از حداکثر ظرفيت فکري و تعقل کارکنان به عنوان 
مهمترين سرمايه سازماني در جهت افزايش بهره وري، نظام پيشنهادها 
را پياده سازي نموديم. در اين رويکرد کميته هاي تخصصي متناسب 

با هر مديريت تشکيل شده و پيشنهادهاي ارائه شده در سامانه نظام 
پيشنهادها توسط کارکنان ثبت و در کميته تخصصي مربوطه مورد 
بررسي قرار مي گيرند. همچنين پياده سازي شش سيگما به عنوان ابزار 
بهبودهاي جهشي و مديريت دانش به منظور ثبت و توسعه دانش  هاي 

استخراج شده، از برنامه  هاي پيش رو اين مديريت مي  باشد.
مدير سيستم ها و روش هاي گهرزمين در پايان با تاکيد بر رويکرد 
استاندارد محور در جهت تعالي سازماني اظهار داشت: اين واحد با تکيه 
بر دانش کارشناسان توانمند خود و مشاوران آگاه و باتجربه اقدام به پياده 
سازي، نگهداشت و توسعه سيستم ها و نظام هاي مديريتي يکپارچه از 
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است. 

راه اندازي رصدخانه کشاورزي تا سال آينده

رونق ترانزيت ريلي و افزايش ارزآوري با گسترش حمل برنامه اي کالا
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